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78. rokov SNP
V utorok 30.8. sa konala pietna spomienka pri Pamätníku SNP na námestí.
Pri  tejto  príležitosti  odznel  príhovor  Hanky  Homolovej,  poslankyne  MsZ
a predsedníčky komisie kultúry a športu, ktorý uvádzame v plnom znení:
Drahí spoluobčania.
Dnes si pri pamätníku Slovenského národného povstania pripomíname 78.
výročie jednej z najvýznamnejších udalostí  histórie slovenského národa -
Vypuknutie Slovenského národného povstania. Pripomíname si nesmierne
hrdinstvo, odvahu a silu obyčajných ľudí, našich starých otcov, Tisovčanov
a Piľanov. Ľudí, ktorí nečakali, že za nich vyrieši situáciu niekto iný. Oni boli
práve tí, ktorí sa rozhodli nastaviť hrude okupantským fašistickým guľkám.
Títo  ľudia  presvedčení  o správnosti  svojho konania  a  vedení  túžbou po
slobode  a  spravodlivosti  čelili  nielen  početnejšej,  ale  aj  skúsenejšej
nemeckej armáde.
Vďaka ich obrovskej odvahe a odhodlanému presvedčeniu bolo vtedajšie
Československo prijaté medzi víťazov druhej svetovej vojny a vďaka nim sa
skončilo najhoršie hromadné zabíjanie, aké kedy svet spoznal.

Dnešná doba je iná, iná ako v časoch Slovenského národného povstania.
Zo spoločnosti sa vytráca tolerancia, rešpekt, úcta. Bojuje sa hlavne o moc
a blahobyt, nie za ideály. Hrdinstvo existuje len na sociálnych sieťach a vo
virtuálnej  realite.  Ťažká  vojenská  technika  je  nahradená  tichými
neviditeľnými  zbraňami.  Každý  z nás  veľmi  citeľne  vníma  prebiehajúci
vojnový  konflikt  za  hranicami  našej  susednej  krajiny.  A je  ťažké  si
predstaviť,  že by človek mal reálne bojovať za ideu, či  presvedčenie so
zbraňou v ruke. Dokázali by sme to aj my? Našli by sme v sebe odvahu a
odhodlanie riskovať svoj život za svoju vlasť? Každý z nás, kto si dá na
tieto  otázky  úprimnú  odpoveď,  precíti  hĺbku  toho,  pred  čím  stáli  a akej
veľkej výzve sa postavili obyčajní ľudia v časoch Slovenského národného
povstania. 
Vážme  si  preto  slobodu.  Slobodu,  za  ktorú  bojovali  naši  predkovia
v neľahkých  časoch.  Skutočnou  slobodou  je  však  ochota  niesť
zodpovednosť – zodpovednosť za budúcnosť, za iných, hoc aj neznámych
ľudí.  Naši  predkovia  sa  postavili  na  odpor  aj  preto,  lebo  vedeli,  že
budúcnosť v neustálom strachu a prenasledovaní sa nedá nazvať životom.
Prosím,  nezabudnime  a  uctime  si  hrdinov  Slovenského  národného
povstania, ktorí boli jedni z nás a rozprávajme o nich našim deťom. Ukážme
im, že máme slávnu minulosť, na ktorú môžeme byť právom hrdí. Naše deti
o tom  musia  vedieť,  aby  sa  takáto  krutá  história  už  nikdy  viac
nezopakovala.  Lebo  národ,  ktorý  zabudne  na  svoju  minulosť,  nemá
budúcnosť. A ja pevne verím, že nezabudneme.
Nech  je  pripomienka  78.  výročia  Slovenského  národného  povstania
predovšetkým vyjadrením našej  vďačnosti.  Vďačnosti  za  hrdinské  obete
Sloveniek, Slovákov a iných národov, ktorí neváhali položiť svoje životy za
ideály slobody a spravodlivosti.
Vážení prítomní...
Chcem sa  Vám všetkým,  ktorí  ste  dnes  sem k pamätníku  Slovenského
národného povstania prišli, úprimne poďakovať. Poďakovať sa za to, že ste
sa prišli pokloniť tým, ktorí bojovali a padli za našu slobodu.
Česť ich pamiatke.
Teraz Vás prosím o tichú spomienku, aby sme si spoločne uctili pamiatku
padlých hrdinov.

Fotografia vľavo: Prečítané leto - viac na s. 5
Fotografia vpravo: K rubrike Naše "deti" vo svete - s.3

V  č í s l e  n á j d e t e  t i e ž :
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K n i ž n i č n é  p o d u j a t i a  v  l e t e

R o z h o v o r  s  P e t r o m  M i n á č o m
K o m e n t á r e

(dokončenie zo s. 2)

o výmere  74m2,  nachádzajúce  sa  v intraviláne  katastrálneho  územia
Tisovec,  vedené  na  LV  č.  1354  v zmysle  geometrického  plánu  č.
34851887-106/2021, vypracovaného geodetickou kanceláriou Geodézia
Rimavská Sobota, Ing. Róbert Kuvik, so sídlom Kraskova č. 4, 979 01
Rimavská  Sobota,  z dôvodu  hodného  osobitného  zreteľa  (pozemok
zastavaný stavbou žiadateľa,  susediaci-pridomový pozemok),  v zmysle
§7 ods. 5 písm. e) Zásad hospodárenia a nakladania s majetkom mesta
a majetkom štátu,  ktorý mesto užíva a v zmysle § 9a ods. 8 písm. e)
Zákona č. 138/1991 Zb. o majetku obcí v znení neskorších predpisov pre
Rudolfa MUŠUKU, bytom Tisovec, s podmienkou 
Z celkového počtu 11 poslancov, bolo prítomných 10 poslancov, z toho 
za zverejnenie zámeru odpredať majetok mesta hlasovalo 10 poslancov. 
Návrh bol prijatý trojpätinovou väčšinou všetkých poslancov.
601/2022
schvaľuje odkúpenie spoluvlastníckeho podielu ½-ca z pozemku parcela
E KN č.  3739 o výmere 1960m2,  evidovanej  ako trvalý  trávny porast,
nachádzajúcej  sa v extraviláne katastrálneho územia Tisovec,  vedenej
na LV č. 2602, čo predstavuje 980m2 od Janky ŠLAJFEROVEJ, bytom
Tisovec, za 2,00 EUR/m2, to znamená za celkovú sumu 1960,00 EUR
602/2022
schvaľuje prenájom časti pozemku parcela C KN č. 3127/1, evidovanej
ako  zastavaná  plocha  a nádvorie  o celkovej  výmere  20m2,
nachádzajúcej sa v katastrálnom území Tisovec, vedenej na LV č. 1354,
z dôvodu  hodného  osobitného  zreteľa  (verejno-prospešný  účel),
 v zmysle  §12  ods.  4  písm.  c)  Zásad  hospodárenia  a nakladania
s majetkom mesta a majetkom štátu, ktorý mesto užíva a v zmysle § 9a
ods.8  písm.  c)  Zákona  č.  138/1991  Zb.  o majetku  obcí  v znení
neskorších predpisov, pre spoločnosť KUK s.r.o., so sídlom Daxnerova
770, 980 61 Tisovec,  so spätnou platnosťou na dobu od 01.07.2022 do
31.10.2022,  za 5,00 EUR/m2/rok,  to znamená za celkovú sumu 33,40
EUR
603/2022
schvaľuje uzatvorenie nájomnej zmluvy medzi Mestom Tisovec, ako 
prenajímateľom a spoločnosťou Akzent BigBoard a.s., so sídlom Ivanská
cesta 2D, 821 04 Bratislava, ako nájomcom, na prenájom časti 
pozemkov parcela C KN č. 5033/3, evidovanej ako zastavaná plocha 
a nádvorie a parcela C KN č. 2305, evidovanej ako ostatná plocha, 
nachádzajúce sa v katastrálnom území Tisovec, vedených na LV č. 1354,
za účelom prevádzkovania 3ks reklamných stavieb (billboardov) s 
veľkosťou informačnej plochy 5,1m x 2,4m, na dobu 5 rokov od 
01.01.2023 do 31.12.2027, za 250,00 EUR/ks, to znamená za celkovú 
sumu 750,00 EUR 

604/2022
neschvaľuje  žiadosť  Janky KARASOVEJ,  bytom Tisovec,  o odkúpenie
časti pozemku parcela C KN č. 2054/2, nachádzajúcej sa v intraviláne
katastrálneho územia Tisovec
605/2022
neschvaľuje  žiadosť  Jána  HLODÁKA  a Viery  HLODÁKOVEJ,  obaja
bytom  Tisovec,  o odkúpenie  pozemku  parcela  C  KN  č.  7107/8,
nachádzajúcej sa v intraviláne katastrálneho územia Tisovec 
606/2022
poveruje Ing. Evu Kučerákovú, prednostku mestského úradu 
a Ekonomickú komisiu nájsť mechanizmus zapojenia Rezervného fondu 
do rozpočtu mesta na vyplatenie odmien v potrebnej výške, v zmysle 
vyššej kolektívnej zmluvy, a to podľa ustanovenia §10 ods. 9 prvej vety 
a ustanovenia §14 ods. 3 druhej vety zákona č. 583/2004 Z. z. o 
rozpočtových pravidlách územnej samosprávy a o zmene a doplnení 
niektorých zákonov, v prípade mimoriadnej okolnosti, po 31.08.2022  
607/2022
schvaľuje pôžičku vo výške 45 000,00 EUR z Fondu rozvoja mesta, 
údržby budov a miestnych komunikácií mesta, pre Základnú školu Dr. V. 
Clementisa v Tisovci, so splatnosťou do 31.12.2022. Uvedená pôžička 
sa použije na riešenie časového sklzu pre dané účely použitia, 
nasledovne:

Mesačné odstupné (65r.) 9 788,50 EUR

Odchodné 2 mesačné (65r.) 3 915,40 EUR

Odstupné 2 mesačné (asistent učiteľa) 970,00 EUR

500 EUR odmena 22 824,10 EUR

Mzdy november, december 7 500,00 EUR

Spolu:  44 998,00 EUR

Zaokrúhlene:  45 000,00 EUR

608/2022
neschvaľuje spolufinancovanie projektu „Inkluzívne detské ihrisko 
RODINKA“ 
609/2022
schvaľuje delegáciu mesta, ktorá sa zúčastní podujatia Zemiakové 
slávnosti v partnerskom MESTE PUTNOK (Maďarská republika), dňa 2. 
septembra 2022, v zložení: Mgr. Irena MILECOVÁ, Róbert BOHÁČIK, 
Ing. Jaroslav HECKO, Dušan KOJNOK, Ing. Ivan KRIŠKA, RSDr. 
František SZŰCS

z uznesení spracovala redakcia
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Mestské zastupiteľstvo
Uznesenia  Mestského  zastupiteľstva  v Tisovci,  konaného  mimo
plánu zasadnutí, zo dňa 09.08.2022 
590/2022
schvaľuje  Predĺženie  platnosti  strategického rozvojového dokumentu:
Program hospodárskeho a sociálneho rozvoja  Mesta Tisovec  a m.  č.
Rimavská Píla na roky 2016-2022, v súlade s obsahom a cieľmi tohto
dokumentu,  a to  do  času  vypracovania  nového  Programu
hospodárskeho a sociálneho rozvoja, najneskôr však do 31.12.2023
591/2022
schvaľuje Majetko-právne vysporiadanie nehnuteľností v k. ú. Tisovec,
okres  Rimavská  Sobota,  zapísané  v listoch  vlastníctva  v prospech
nezistených  vlastníkov  v Správe  Slovenského  pozemkového  fondu,
ktoré boli na základe geometrického plánu č. 32966334-90/2020 úradne
overeného pod G1-665/2020, zamerané a rozdelené nasledovne:
1. LV č. 3192, parcela E KN  č. 27, druh pozemku zastavaná plocha
a nádvorie o výmere 297m2, diel 11 o výmere 39m2, ku parcele C KN č.
7/5,  druh  pozemku  zastavaná  plocha  a nádvorie  o výmere  39  m2;
nezistení vlastníci pod por. č.: 
- B1 Kvačkajová Zuzana, rodená Krišková (Rimavská Sobota), podiel
¼, t.j. 9,75m2, 
- B2 Krišková Judita, (dátum narodenia: dátum úmrtia:),  podiel ¼, t.j.
9,75m2,
-  B3 Demian Štefan, rodený Demian, (Manicove, ž.  Mária r.  Zúrová),
podiel ½, t. j. 19,5m2;
2.  LV č. 3064, parcela E KN č. 32,  druh pozemku zastavaná plocha
a nádvorie o výmere 341m2, diel 18 o výmere 20m2, ku parcele C KN č.
7/6,  druh  pozemku  zastavané  plochy  a nádvorie  o výmere  2m2;
nezistení vlastníci pod por. č.:
-  B1 Baranová Margita,  rodená Sekerková (dátum narodenia,  dátum
úmrtia), podiel ¼, t.j. 5m2,
-  B3 Krišková Zuzana rodená Rosiarová (dátum narodenia:  ),  podiel
1/24, t.j. 0,83m2,
- B4 Kriška František, rodený Kriška (dátum narodenia:), podiel 1/24, t.j.
0,83m2,
-  B5 Dianišková Mária  Karolína,  rodená Demianová,  (vdova,  č.  750,
Gašparove), podiel ¼, t.j. 5m2,
- B6 Dianiška Gašpar,rodený Dianiška, (Gašparov syn), podiel 1/8, t.j.
2,5m2,
- B7 Dinová Gálus, rodená Dianiška, (Amerika), podiel 1/8, t.j. 2,5m2;
Celková prevádzaná výmera pozemkov je 55,66 m2 – novovytvorená
parcela C KN č. 7/5 v podiele 1/1 a novovytvorená parcela C KN č. 7/6
v podiele 5/6.
Z celkového počtu 11 poslancov, bolo prítomných 7 poslancov, z toho
za majetko-právne vysporiadanie nehnuteľností hlasovalo 7 poslancov.
Návrh bol prijatý trojpätinovou väčšinou všetkých poslancov.

Uznesenia  Mestského  zastupiteľstva  v Tisovci,  konaného  dňa
31.08.2022
592/2022
berie  na  vedomie  Správu  o činnosti  Mestskej  polície  v Tisovci  za  II.
štvrťrok 2022
593/2022
schvaľuje Plán kontrolnej činnosti hlavnej kontrolórky MESTA TISOVEC
na II. polrok 2022
594/2022
schvaľuje v zmysle ustanovenia §11 ods. 4 písm. b) zákona č. 369/1990
Zb.  o  obecnom zriadení  v znení  neskorších  právnych predpisov  a  v
súlade  s  ustanovením  §14  ods.  2  zákona  č. 583/2004  Z.  z.
o rozpočtových  pravidlách  územnej  samosprávy  v  znení  neskorších
právnych predpisov a o zmene a doplnení niektorých zákonov, zmenu
rozpočtu Základnej umeleckej školy Tisovec, rozpočtovým opatrením č.
2/2022, ktorým dochádza k nasledovnej zmene schváleného rozpočtu:

Položka rozpočtu
Schválený
rozpočet
po 1. zmene 

Rozpočtové
opatrenie
č. 2

Upravený
rozpočet
po 2. zmene

Príjmy rozpočtu 195 500 € 5 745 € 201 245 €
Výdavky rozpočtu 195 500 € 5 745 € 201 245 €
594/2022
schvaľuje v zmysle ustanovenia §11 ods. 4 písm. b) zákona č. 369/1990
Zb.  o  obecnom zriadení  v znení  neskorších  právnych predpisov  a  v
súlade  s  ustanovením  §14  ods.  2  zákona  č. 583/2004  Z.  z.
o rozpočtových  pravidlách  územnej  samosprávy  v  znení  neskorších
právnych predpisov a o zmene a doplnení niektorých zákonov, zmenu

rozpočtu  Mesta  Tisovec,  rozpočtovým  opatrením  č.  6/2022,  ktorým
dochádza k nasledovnej zmene schváleného rozpočtu,  v navrhovanej
podobe, ktorá je prílohou uznesenia: 

Položka rozpočtu
Upravený
rozpočet
po 5. zmene

Rozp.
opatrenie
č. 6

Upravený
rozpočet
po 6. zmene

Príjmy rozpočtu 4 617 142,90 €  70,00 € 4 617 212,90 €
Výdavky rozpočtu 4 489 213,58 € 0,00 € 4 489 213,58 €
595/2022
A) schvaľuje pripomienky k návrhu Dodatku č. 1/2022
B)  schvaľuje  Dodatok  č.  1/2022  k  VZN  č.  2/2019  o určení  výšky
finančných  príspevkov  na  čiastočnú  úhradu  nákladov  na  výchovu
a vzdelanie a nákladov spojených so stravovaním v školách a školských
zariadeniach, ktorých zriaďovateľom je MESTO TISOVEC
Z celkového počtu 11 poslancov, bolo prítomných 10 poslancov, z toho
za  schválenie  dodatku  hlasovalo  10  poslancov.  Návrh  bol  prijatý
trojpätinovou väčšinou všetkých poslancov.
596/2022
A)  schvaľuje  zmluvu  o dočasnom  užívaní  nehnuteľnosti  -  časti
rodinného domu súpisné číslo 665/55 na ul. Daxnerovej v Tisovci,  pre 
Vladimíra  MIKULAJČÍKA,  trvale  bytom  Tisovec,  doba  prenájmu:  od
01.07.2022 – 31.12.2022, cena prenájmu: 5,00 EUR/mesiac
B)  schvaľuje  zmluvu  o dočasnom  užívaní  nehnuteľnosti  -  časti
rodinného domu súpisné číslo 665/55 na ul. Daxnerovej v Tisovci, pre
Dušana MANICU, trvale bytom Tisovec, doba prenájmu: od 01.07.2022
– 31.12.2022; cena prenájmu: 15,00 EUR/mesiac
597/2022
schvaľuje  v zmysle  §12  ods.  4  písm.  c)  Zásad  hospodárenia
a nakladania s majetkom mesta a majetkom štátu,  ktorý  mesto užíva
v zmysle  ustanovenia  §9a  ods.  9  písm.  c)  zákona  č.  138/1991  Zb.
o majetku obcí  v znení  neskorších predpisov a uznesenia  Mestského
zastupiteľstva  v Tisovci  č.  572/2022  zo  dňa  29.06.2022,  prenájom
nehnuteľného majetku, a to:
TURISTICKEJ CHATY TŔSTIE, súpisné číslo 1928, nachádzajúcej sa
v katastrálnom území Rimavská Píla, na pozemku parcela C KN č. 674,
z dôvodu hodného osobitného zreteľa za účelom prenájmu chaty, ako aj
zabezpečenie iných verejnoprospešných služieb, pre KST Tisovec, IČO
48481696,  so  sídlom  Daxnerova  693,  980  61  Tisovec,  s dobou
prenájmu  od  01.09.2022  –  do  31.12.2032,  cena  prenájmu  12,00
EUR/rok
Z celkového počtu 11 poslancov, bolo prítomných 10 poslancov, z toho
za schválenie  prenájmu  hlasovalo  10  poslancov.  Návrh  bol  prijatý
trojpätinovou väčšinou všetkých poslancov.
598/2022
schvaľuje  v zmysle  §  7  ods.  5  písm.  e)  Zásad  hospodárenia
a nakladania s majetkom mesta a majetkom štátu,  ktorý  mesto užíva
a v zmysle § 9a ods. 8 písm. e) Zákona č. 138/1991 Zb. o majetku obcí
v znení  neskorších  predpisov  a  uznesenia  Mestského zastupiteľstva
v Tisovci  č.  579/2022  zo  dňa  29.06.2022,  odpredaj  prebytočného
majetku mesta a to: pozemku parcela C KN č. 2855 o výmere 18m2,
evidovanú  ako  zastavaná  plocha  a nádvorie,  nachádzajúcej  sa
v intraviláne  katastrálneho  územia  Tisovec,  vedenú  na  LV  č.  1354,
z dôvodu  hodného  osobitného  zreteľa  (susediaci  –  pridomový
pozemok), pre Juraja BYSSA, bytom Banská Bystrica, za 4,00 EUR/m2,
to znamená za celkovú sumu 72,00 EUR
Z celkového počtu 11 poslancov, bolo prítomných 10 poslancov, z toho
za  predaj  majetku  mesta  hlasovalo  10  poslancov.  Návrh  bol  prijatý
trojpätinovou väčšinou všetkých poslancov.
599/2022
schvaľuje  uzatvorenie  nájomnej  zmluvy  na  prenájom  nebytových
priestorov  2.  nadzemného podlažia  učebňového bloku  „D“  Základnej
školy Dr.  V.  Clementisa medzi  Mestom Tisovec,  ako prenajímateľom
a Občianskym  združením  POMOCNICA,  so  sídlom  Francisciho  803,
980 61 Tisovec, ako nájomcom.
600/2022
A)  berie  na  vedomie  žiadosť  Rudolfa  MUŠUKU,  bytom  Tisovec,
o odpredaj novovytvorených pozemkov 
B) schvaľuje:
1. Vyhlásenie majetku mesta a to novovytvorených pozemkov: parcela
C  KN  č.  7076/7  o výmere  23m2,  evidovanú  ako  zastavaná  plocha
a nádvorie  a parcela C KN č.  7072/5 o výmere 74m2 evidovanú ako
zastavaná plocha a nádvorie, za prebytočný majetok mesta
2. Zverejnenie zámeru mesta odpredať prebytočný majetok mesta a to
novovytvorené  pozemky:  parcela  C  KN  č.  7076/7  o výmere  23m2,
evidovanú ako zastavaná plocha a nádvorie a parcela C KN č. 7072/5 

(dokončenie na s. 10)

Roztratené zrnká
Gemersko  –  malohontské  osvetové  stredisko  –  kultúrna  inštitúcia
Banskobystrického samosprávneho kraja aj v tomto roku pokračovalo
v realizácii projektu Roztratené zrnká. Je to dlhoročný projekt od roku
2010,  ktorého  zámerom  je  terénny  výskum,  identifikácia,
inventarizácia,  dokumentácia  folklórnych  javov  na  území  okresov

Rimavská Sobota a Revúca. V posledných rokoch nám prácu narúšal
covid-19,  pandemické  opatrenia,  strach  o  informátorov.  Aj  napriek
tomu  sme  sa  snažili  intenzívne  mapovať  to,  čo  sa  aj  vďaka
medzigeneračného  prenosu  v  jednotlivých  obciach  nášho  regiónu
zachovalo.  V  rokoch  2021  –  2022  sa  náš  tím  v  zložení  Mgr.
Stanislava Zvarová,  Ing.  Alena Ďurkovičová,  Jaroslav Zvara,  Aneta
Vetráková, Elöd  Vörös, vybrali do mesta Tisovec a časti Rimavská
Píla a v spolupráci s Martinou Vargovou do obce Veľký Blh. 
Na  začiatku  bolo  potrebné  vytipovanie  informátorov,  zozbieranie
archívnych  materiálov.  Následne  terénny  výskum,  digitalizácia
fotografií,  spracovanie a prepis realizovaných nahrávok z výskumu,
fotodokumentácia  prírodného  a  kultúrneho  dedičstva  -  súčasného
stavu. 

Tím  roztratených  zrniek,  pod  záštitou  Gemersko  –  malohontského
osvetového strediska, v spolupráci s Mestským kultúrnym strediskom
v Tisovci, ako aj o. z.  RODON Klenovec a MKS pri obci Klenovec
zavítali  do  Klubu  dôchodcov  v  Rimavskej  Píle,  kde  sme  získali
informácie  od  ochotných  občanov  Ing.  Pavla  Koncoša,  Márii
Bagačkovej,  Viery  Miklášovej,  Marty  Palečkovej,  Viery  Miklovej.  V
Tisovci sa o svoje spomienky, fotografie podelili Eva Manicová, Dušan

Manica, Juraj Vetrák, Ján Maciak, Jaromír Košičiar,  Oľga Jachová,
Mária  Selčanová,  Elena  Pohorelská,  Terézia  Štecková,  Mária
Ambrózová, Anna Cabanová, Ján Caban. 
Nasledovala príprava prezentácie projektu, komorného programu, a
to:  spracovanie  scenára,  prezentácie  z  fotografií,  výstavy  zo
zozbieraných,  zapožičaných  artefaktov  a  fotografií.  V  komornom
programe, ktorý sme zrealizovali 22.8.2022 v Dome kultúry v Tisovci
účinkovali naši informátori: Eva Manicová, Juraj Vetrák, Ján Maciak,
Jaromír Košičiar, Viera Miklášová, Marta Palečková, Viera Miklová. V
programe sa  s  tisovskými  piesňami  predstavili  fujarista  a  výrobca
pastierskych  hudobných nástrojov  Milan Katreniak,  speváci  Roman
Košičiar, Aneta Vetráková, Jaroslav Zvara, na akordeóne sprevádzala
Ľubka Sabová. Program svojou účasťou obohatili aj remeselní majstri
a to: Eva Dolinajová s bábikami zo šúpolia, Milan Katreniak výstavou
fujár,  píšťaliek,  črpákov,  Ján  Maciak  koženými  výrobkami  a
drevorezbou. V komornom programe sa s piesňami z Veľkého Blhu

predstavili  speváčky  zo  speváckej  skupiny  Szivárvány.  Program
slovom  sprevádzala  redaktorka  RTVS  rádia  Regina  Stred,  Mgr.
Katarína Kovačechová.  Scenár a réžiu  mala na starosti  Ing.  Alena
Ďurkovičová,  prezentáciu  z  fotografií  Mgr.  Stanislava  Zvarová.
Prezentáciu komorného programu sme realizovali  aj pre účastníkov
tvorivých dielní  na detskom remeselnom tábore Remeslo má zlaté
dno.
Záverom  projektu  sú  spracované  DVD  záznamy  z  prezentácií,
komorných programov a zozbieraného materiálu. 
Veríme, že vďaka projektu sme zaznamenali množstvo zaujímavých
spomienok,  zabudnutých  piesní,  zvykosloví,  nárečových  výrazov
-  zrniečok,  ktorými  chceme  aj  budúcim  generáciám  zanechať
jedinečný poklad po našich predkoch, aby sa nezabudlo, pripomínalo,
poznávalo...  Ďakujeme  všetkým  zapojeným  do  výskumu,  za
spoluprácu  Mestskému  kultúrnemu  stredisku  v  Tisovci  a  jeho
vedúcemu Michalovi Stejskalovi. 
Ďakujeme za podporu projektu, z verejných zdrojov podporil Fond na
podporu umenia.

Zdroj GMOS RS

Zberný dvor,
Mestská kompostáreň – otváracie hodiny:

Utorok až Piatok          08:00 – 16:00 hod.
Sobota                          08:00 – 11:00 hod.
Obedňajšia prestávka  12:00 – 12:30 hod.

 Na Zberný dvor môžete odovzdať nasledovné odpady: sklo, papier,
plasty, veľkoobjemový odpad, jediný odpad, ktorého odovzdanie je
spoplatnené je drobný stavebný odpad (za poplatok určený VZN
– 0,0384 €/kg), nebezpečný odpad, kuchynský odpad a jedlé oleje,
šatstvo,  pneumatiky  a drevo.  Na  mestskú  kompostáreň  môžete
odovzdať  biologicky  rozložiteľný  odpad  (napr.:  lístie,  tráva,  piliny,
burina, seno, štiepka, odpady z čistenia ovocia a zeleniny).

Kuchynský odpad
Patrí sem: zvyšky ovocia a zeleniny,  potraviny po    záručnej dobe
(bez  obalov),  zvyšky  jedál,  suchý  chlieb  a  pečivo,  mäso,  ryby,
mliečne výrobky, kosti, vaječné škrupiny.
Nepatrí sem: zelený odpad zo záhrad (tráva, lístie, konáre), triedené
zložky odpadu (sklo, papier, plasty, tetrapaky), nebezpečné odpady,
tekuté potraviny (omáčky, polievky, mlieko)
kuchynský olej, tuky, prach zo smetí a vysávania, ohorky z cigariet,
uhynuté zvieratá a psie exkrementy.
 Jedlé oleje a tuky z domácností
Patrí sem: fritovací olej, olej po smažení, stužené jedlé tuky.

 Plasty
Patrí sem: PET fľaše – plastové fľaše od nápojov,  plastové obaly
z domácej  kozmetiky  a chémie  (HDPE,  PE,  PP),  fólie  a plastové
tašky (LDPE, HDPE), viacvrstvové obaly z nápojov (TETRA PACK),
hliníkové  plechovky  z nápojov,  nápojové  plechovky  (konzervy  od
kompótov,  mäsových  alebo  zeleninových  výrobkov),  hliníkové
kozmetické  výrobky  (tuby),  hliníkové  fólie  (viečka  z jogurtov,
smotany), hliníkové obaly z čajových sviečok.
Nepatrí  sem: plastové  obaly  znečistené  olejom,.  farbami
a chemikáliami, zmesový komunálny odpad, kovový šrot znečistený
chemikáliami (napr. kovové obaly od farieb, benzínu, lepidiel a pod.)
veľké a ostré kovové predmety, znečistené obaly (napr. plechovky zo
zvyškami potravín).

 Papier
Patrí  sem: noviny,  časopisy,  kancelársky papier,  reklamné  letáky,
knihy, zošity, lepenka a kartón, obaly z papiera.
Nepatrí  sem:  mokrý,  mastný  a znečistený  papier,  voskový papier,
zmesový komunálny odpad.

Sklo
Patrí sem: nápojové obaly zo skla, nádoby zo skla, črepy tabuľového
skla, sklenené črepy.
Nepatrí  sem: Hliníkové plechovky z nápojov,  keramika a porcelán,
zrkadlá,  autosklo,  drôtené  a lepené  sklo,  žiarovky  a žiarivky,  TV
obrazovky, sklokeramické dosky, zmesový komunálny odpad.
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Naše "deti" vo svete
V  rubrike  vám,  milí  čitatelia,  postupne  predstavujeme  deti  našich
spoluobčanov,  ktoré  žijú  v  rôznych  končinách.  V  tomto  čísle  vám
prinášame  rozhovor  s Mgr.  Zorkou  Satzke,  dcérou  PaedDr.  Zory
Kéryovej a Mgr. Klementa Kéryho.
Ako spomínate na detské roky?
Moje detstvo bolo poznačené tým, že som bola „čistokrvné“ učiteľské
dieťa,  čo  spôsobilo,  že  som sa občas  cítila  ako medzi  mlynskými
kameňmi.  Na jednej  strane  sa odo  mňa očakávalo,  že  v škole  so
mnou  nebudú  problémy,  na  druhej  strane  spolužiaci  vnímali  moju
pozíciu  ako výhodnú,  čo  bolo  ďaleko od  pravdy,  lebo  moji  rodičia
s prehnaným  zmyslom  pre  profesionálnu  spravodlivosť  ma  nikdy
nezvýhodňovali,  ba naopak,  prvú a asi aj  jedinú nedostatočnú som
dostala  od svojej  mamy...  Učitelia  zase očakávali  moju  aktivitu  na
všetkých frontoch -  od  recitácie,  divadla,  dokonca spevu (!)  až po
všetky možné aj nemožné vedomostné súťaže...  Ja, introvert, som sa
na javisku a pri prezentácii na verejnosti nikdy necítila komfortne. No
v konečnom dôsledku to bola skúsenosť, za ktorú som vďačná. 
Samozrejme, s detstvom boli spojené aj úžasné okamihy so starými
rodičmi  v Hámri  pri  kostole, s bratrancami,  s kamarátmi...  Milovala
som šport – lyžiarske tréningy, stolný tenis, strelecký krúžok, volejbal
a  branné  súťaže  (tie  jediné  ma nestresovali,  keďže  sa nediali  na
pódiu, ale v lese J ).
Čo škola a štúdiá?
Po ukončení  základnej  školy som študovala na Gymnáziu v Hnúšti
a po  maturite  som  pokračovala  v štúdiu  na  Fakulte  managementu
Univerzity Komenského v Bratislave.  Bola to prvá fakulta, postavená
na  princípoch Business  Schools,  aké  pôsobia  na  zahraničných
univerzitách,  ktorá  sa  špecializovala  na  výučbu  manažmentu
v anglickom  jazyku.  V tom  čase  mala  za  sebou  len  dva  roky
existencie. Štúdium na vysokej škole bolo pre mňa zároveň aj školou
života.  Celkom  náhodou  som  sa  priplietla  vo  fakultnej  knižnici
k možnosti  privyrobiť  si  (vtedy  ešte)  pár  korún  a získať  aj  prvé
pracovné  skúsenosti.  Neskôr  som  pracovala  v personálno-
poradenskej  firme.  Tu  som  rýchlo  zistila,  aké  kvality  si

zamestnávatelia  na  potenciálnych
zamestnancoch  cenia  najviac  a to
mi  pomohlo  získať  miesto  v TV
Markíza,  ktorá práve vznikala  ako
prvá  komerčná  televízia  na
Slovensku.  Prešla  som  viacerými
pozíciami, a keďže som ešte stále
študovala  Management
infromačných systémov na FM UK,
pričinila  som  sa  o založenie  IT
oddelenia,  kde  som  pôsobila  ako
informatik/analytik.  Skúsenosti
z Markízy  som  mala  možnosť
využiť aj ako konzultant pri otváraní
novej  televízie  v Poľsku.  Bola  to
televízia  TVN,  ktorá  patrila
rovnakému  americkému  konzorciu
ako TV  Markíza  a ja  som dostala

príležitosť  ako  najmladšia  zo  všetkých  odborných  konzultantov
z viacerých kútov sveta prizvaných na tento projekt.  Bola to skvelá
skúsenosť,  užitočná  pri  vypracovaní  diplomovej  práce  a úspešnom
ukončení  štúdia.  Vysokoškolské štúdium mi  dalo omnoho viac  ako
teóriu. Umožnilo mi previazať ju s praxou. 
A čo nasledovalo po jeho skončení?
Veľká úľava J. Nie som prvoplánovo študijný typ, nebaví ma študovať
kvôli  samotnému  štúdiu.  Štúdium  považujem  za  prostriedok
k realizácii konkrétnych projektov, viem, že sa bez neho nezaobídem
celý život, ale pocit, že už nebudem musieť chodiť do školy (len do
práce) a predmet štúdia si budem vyberať sama, bol na nezaplatenie
(prepáč, mami J). 
Zmenilo sa ale viac vecí. Z Markízy som prešla do súkromnej rodinnej

firmy  môjho  vtedajšieho  priateľa.  Práca  „z  domu“,  získavanie
obchodných  zručností,  ale  aj  možnosť  cestovať  boli  príjemnými
benefitmi.  V rámci  pracovných  povinností  som  pochodila  celé
Slovensko,  veľkú časť Európy,  videla Áziu aj  Afriku.  Práca to však
bola  náročná,  čo  určite  pozná  každý,  kto  pracuje  sám  na  seba.
Zmenili  sa  ľudia,  vzťahy,  a keď  sa  firma  presťahovala  do  Košíc,
nevedela som si už predstaviť žiť inde ako v Bratislave. Preto nastal
čas skúsiť znovu niečo nové. 

Ako už po niekoľkýkrát vo svojom živote
som  sa  rozhodla  pre  neznámy  projekt.
Značka  Lenovo  v roku  2006  nehovorila
nikomu nič.  Bolo  to  tesne  po  tom,  ako
Lenovo kúpilo  od IBM divíziu  osobných
počítačov,  a ja  som  si  povedala,  že
ThinkPad  je  spoľahlivá  značka
a vyskúšam  si  pohovor  v angličtine.
Pohovor  bol  na  pozíciu  finančného
analytika, a tak som pozbierala všetko, čo
som  vedela  zo  školy  o projektoch,
počítačoch aj financiách, skombinovala to
s praktickou  skúsenosťou  s plánovaním
a organizáciou z podnikania a prácu som
na  moje  veľké  prekvapenie  dostala.
Prekvapenie bolo  ešte väčšie,  keď som
sa  dozvedela,  že  budem  pracovať
v budove len päť minút krokom od môjho
vtedajšieho  bydliska,  čo  je  v Bratislave
priam zázrak,  ale najskôr musím ísť na
mesačné  školenie  do  Škótska...  A tak
som  vyrazila  so  skupinou  deviatich

kolegov v ústrety nečakanému. Hotel, diéty, taxíky, krásne výlety cez
víkendy do Glasgowa, Edinburghu, Loch Lomond a okolitej prírody je
to, na čo veľmi rada spomínam. Prebratie roly od miestneho človeka,
ktorý vedel, že odchádza, už také bezproblémové nebolo, ale všetky
útrapy stáli za to. Odvtedy som v Lenove prešla mnohými pozíciami
a cez  projektového  manažéra  a  solution  architekta  som  sa
vypracovala  na  rolu  produktového  manažéra,  ktorú  zastávam  aj
v súčasnosti. 
Som  „dieťa  Tisovca“  a mojím  „svetom“ je stále  Slovensko,  (takže
trochu  váham,  či  som  v tejto  rubrike  správne),  no  v kontakte  so
svetom som prakticky  denno-denne.  Mojím pracovným jazykom je
angličtina  a moji blízki kolegovia sú vlastne na míle vzdialení – od
Číny, cez Európu, Afriku až po Severnú a Južnú Ameriku.   
Čo  napĺňa  Váš  život  v  súčasnej  dobe  a  aké  máte  plány  do
budúcnosti?
Napriek nemilým udalostiam minulých rokov sa snažím nepodliehať
negatívnym náladám, s čím mi výdatne pomáha moja rodina – dcéra
Saška,  moja  úžasná  mama  a jej  nemenej  úžasný  priateľ  –  „tato
a dedo“ Karol (ďakujem, že vás mám). Saška mi robí radosť a napriek
dištančnému  vzdelávaniu  sa  s obrovskou  pomocou  mojej  mamky
zvládla  pripraviť  na  prijímacie  skúšky  na  osemročné  gymnázium
a úspešne ich aj zložila. Jej radosť z dobrého kolektívu, príjemného
prostredia  a pocitu  zadosťučinenia,  ktorý  je  spojený  s každým  jej
úspechom na poli matematiky, ma tiež napĺňa radosťou. 
Z mojich osobných záľub ma najviac teší pohyb, veď sedavý spôsob
zamestnania sa asi inak kompenzovať ani nedá. Bicykel a korčule sú
mojím hlavným dodávateľom endokanabinoidov a adrenalínu.  Viem,
že v mojom veku už rozbité kolená nie sú veľmi in, ale čo by človek
neobetoval pre ten pocit voľnosti, ktorý vám dá rýchlosť J.
A čo moje plány? Byť čo najdlhšie s mojimi blízkymi, byť spolu zdraví
a šťastní, mať možnosť voľne sa hýbať a voľne dýchať. Ostatné sú
(ako hovorí moja kolegyňa) “trapošinky“J.

V mene čitateľov ďakujeme za odpovede i za poskytnutý fotografický
materiál                                                                            Štefan Sabó
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Vidieť neznamená vedieť
Takéto označenie  si  vypýtala slovenská politika.  Naše vládne koaličné
strany  sa  v lete  permanentne  schádzali  a rokovali  o dohode  ako  sa
nedohodnúť,  aby sa zas mohli  stretnúť vo vládnom  hoteli  Bôrik,  plne
zaopatrení. To sa im rokovalo, keď sme to platili my, daňoví poplatníci.
Stanovili  si  taktiku,  našli  si  nepriateľa,  nielen  opozíciu,  ale  hlavne  vo
vládnej koalíci . Mať nepriateľa v slovenskej politike je úžasná vec. Dá sa
na  neho  zvaliť   vina  za  svoju  neschopnosť  a pochybenia.  Keď  to  už
nestačilo, tak si pomohli útokom na prezidentku.
Vyzeralo to tak, kto koho viac  na..rie , tak sa cíti víťazom a pridalo sa
k tomu,  že  je  to  vôľa  občanov.  Vidia,  že  Slovensko  má  problém
s energetickou  krízou  a doteraz  s tým  nevedia  pohnúť,  čiže  nevedia.
Hneď nám oznamovali,  čo všetko zdražie.  Čiže občania  platili  a platia
a vláda hľadá spôsob ako sa udržať  pri  moci,  to vedia.  Z občanov sa
snažia  si  urobiť“  slúžku“ svojej  súčasnej  politiky.  Nepriateľ  v politike je
dôležitejší  ako  ľudia,  ktorí   žijú  na  Slovensku.   Politickú  scénu  nám
okupuje  minister  financií  Matovič,  istotne  vidí,   že  sa  na  nás  valia
problémy, ktoré  zbavujú ľudí v dôveru v tento štát, ale  ultimátum, ktoré
vystavili Oľano i SAS,  pokladá za dôvod,  aby sa spakoval z ministerskej
stoličky.
Keď  sa  tak  náhodou  stane,  tak  čo?  Ceny  sa  vrátia,  energie  budú
lacnejšie?
Istotne nie, tak zase je tu, vidia ale nevedia.
Moc politikom úžasne chutí
Zažívame  príbeh,  keď  Európou  putuje  mračno  vojny,  nebojuje  sa  len
zbraňami, ale aj vnucovaním názorov , že lepšie je cúvať do minulosti, to
síce vyhovuje súčasnej  parlamentnej  opozícii,  ale nerieši   to problémy,
ktoré nám prinesie nielen zima. Predčasné voľby, ktoré by vraj  vyriešili
súčasnú situáciu, je len fatamorgána, čomu sa dá ťažko uveriť. Možno
prídu politici, ktorí budú nielen vidieť ale aj vedieť. Je potrebné brať do
úvahy  realitu  a na  tom  stavať  riešenia,  na  ktoré  čakáme,  to  je  svätá
povinnosť  politiky.  Zatiaľ  nám  ostáva  jedno,  sedliacky  rozum  občana.
Aspoň približný návod máme.
Presadzovať  vo  vrcholovej  i miestnej   politike  zmysluplné  veci.
Nekupovať  to,  čo  vidíme,  ale  len  to,  čo  potrebujeme.  Znížiť  spotrebu
energií  a orientovať sa na miestne zdroje.  Tisovec a Rimavská Píla to
rieši nákupom palivového dreva. Občan vie a bude vedieť, iné východisko
nemá.  Vily na francúzkej   riviére  a ranč v ďalekom zahraničí  majú len
niektorí, ostatní majú starosť o seba a Slovensko a to je teraz potrebné.
Leto bolo horúce a bol čas na rozmýšľanie
Navštívili nás aj naši politici, predseda NR SR Boris Kollár, minister práce,
sociálnych  vecí  a  rodiny  Milan  Krajniak.  Zistili,  že  žijeme  a sme
pohostinní. Aj porokovali, posedeli, aby nám neodniesli spanie, ako sa tu
hovorí a šli. Nechali nás  v istote, že dokážeme riešiť svoje problémy.
Rimavskú Pílu navštívil biskup Západného dištriktu Evanjelickej cirkvi a.v.
na Slovensku Ján Hroboň a vo svojej kázni mal zaujímavú myšlienku- je
doba,  keď  treba  vedieť  osloviť  ľudí.  To  bol  aj  odkaz  politikom.
Všetkým. Zanedlho máme komunálne voľby. OFF –ROAD nám priniesol
vzrušenie a vstup Tisovca do povedomia Slovenska, ešte čosi dokážeme.

Spolok  tisovských  tenistov
zorganizoval  turnaj  o putovný
pohár.  Tento šport  je o osobnej
zodpovednosti  a tú  nám  treba.
Pohár  si  odniesla  Viktória
Kamenská  z Hriňovej,  má  len
trinásť rokov. Jej elitný výkon bol
výzvou  pre  účastníkov  turnaja.
Potrebujeme  elitu  a nielen
v športe.
Začali  sme aj súťaž vo futbale.
Už  je  len  málo  obcí  v okrese,
kde sa tento šport udržal. Vieme
prehrať,  ale  aj  vyhrať  a to  je
dôležité  pre  výchovu
nastupujúcej  generácie  nielen

vo futbale. Tu sa uplatňuje vidieť a vedieť.
Čakanie je fenoménom tejto doby
Je jeseň a čakáme, čo sa urodí  v politickom spektre. Strom, čiže štát, by
mal poskytnúť úrodu,  aby sme úrodu mohli užívať aj na tisovskom konári.
Musíme na tom konári pevne sedieť a bude lepšie.
Augustové zasadanie našich poslancov síce malo pevný program, ale v
rozprave  podnety občanov a poslancov kulminoval problém ceny kúrenia
v bytových domoch a cena štiepky, ktorá sa odvíja od ceny dreva a tu je
navýšenie.  Nevieme o koľko.  To nebolo  zodpovedané,  ale  k navýšeniu
ceny istotne dôjde. Verejnej správe, zamestnancom, kde patria aj školy,
škôlky  a zriaďovateľom  je  mesto,  musí  byť  vyplatená  kompenzačná
odmena podľa rozhodnutia vlády vo výške 500,-€. Problém je, že sa to
musí  vyplatiť  z fondov mestského úradu.  Ministerstvo financií  si  akože
požičiava  od  samosprávy  tieto  peniaze  a možno  ich  aj   vráti.  Akou
formou,  to  sa  ešte  špekuluje.  Enormná  požiadavka  na  dodávku
palivového dreva od občanov bude limitovaná 10 prm na žiadateľa, dom
a bude sa priebežne plniť.  Podmienkou je včasné objednanie dodávky.
Riaditeľ  mestských lesov Karol Kubíni hovorí, že uprednostní občanov
Tisovca a Rimavskej Píly, odmietame dodávky mimo Tisovca. Poslanec
Ľubomír  Bagačka pripomína,  že  aktivita  neprispôsobivých  občanov  sa
obnovuje obťažovaním občanov, hlukom a rýchlou jazdou na osobných
autách.  Poďakoval  sa  za  dobrú  prevádzku  kúpaliska  ,  ktorá  bola
prínosom leta v Tisovci. Ján Vengrin, náčelník mestskej polície, v správe
poukázal  na  nárast  priestupkov  takmer  o 30  percent.  Polícia  nestíha
prevenciu, viac sa venuje operatíve. Hodnota pokoja a bezpečnosti stúpa
na cene, tak netreba váhať, pre občanov je to dôležité.
Primátorka Irena Milecová oznámila,  že o post primátora sa uchádzajú
štyria kandidáti a na posty poslancov je zatiaľ 32 kandidátov. Pomerne
veľa je nezávislých kandidátov, prichádza doba, keď sa bude vyžadovať
profesionalita a obetovanie sa v tomto poslaní. 
Vidieť a vedieť, to je výzva pre nastávajúce volebné obdobie.

Vladimír Pašiak

Výročné stretnutie dňa 2.7.2022 v Tisovci
Poďakovanie

Dňa 2. júla 2022 sa v Tisovci stretli  po 60 rokoch žiaci, ktorí Základnú
deväťročnú školu skončili v roku 1962. 
Na prvý pohľad to vyzeralo sľubne, potom však čím viacej  sme sa na
seba pozerali, tak sa to menilo. Veru pekne nás ten čas vymaľoval.
Naše spomienky smerovali  ku veku 15. rokov, kedy sme sa naostatok
videli.  No nie celkom tak. Dlho sme si chýbali a aj pri našej 50. Po 35.
rokoch  od  skončenia  školy  nás  ešte  bola  plná  pohľadnica.  Mládež
v najlepších rokoch. Ej veru, čože je to 50, sme spievali z plného hrdla.
No,  ale  tam  aj  to  skončilo,  prišla  55,  60  a ďalšie  roky.  Tak  ako  nás
v rodinách pribúdalo, tak nás aj z tej pohľadnice ubúdalo. Veru nestačili
sme  sa  ani  stretávať,  aby  sa  nás  ešte  zopár  zišlo.  Neprichádzali
z Tisovca veselé  správy.  Postupne nám už do spevu nebolo.  Deti   sa
vydarili,  alebo aj  nie,  v robote sme už boli  na oštaru. Veď čo s takými
starými robiť, ale do dôchodku bolo ďaleko, tak smo si ho pekne ku 62.
roku poctivo odrobili.  Ešte ku tým starým. Aj my sme tým prešli, aj my
sme si to isté mysleli, keď nám bolo zo 30.  Aj sa teraz divíme, že ako
teraz pripadáme mladším Aj nám v 30. pripadali 50. pane Bože akí starí
a teraz chvála Bohu ani po 70. nám samým to tak nepripadá, to len tí
okolo híkajú, že akí starí. Spomeňte si raz. Nič nepreskočíte. 
A tak z celej  radosti,  že sme sa po 60 rokoch od skončenia ZDŠ zase
spolu,  sme  tento  problém  neriešili,  nebolo  čo  komu  vek  závidieť.
S potešením bolo počúvať radosti z vnúčat aj pravnúčat, ešte aj z akého,
takého zdravia,  ale sa aj   zmieriť,  ak niečo v živote nevyšlo.  Zdalo sa
nám, že aj pri takej stretávke trochu ten čas prihamuje, ale nestalo sa tak.
Spoločnému posedeniu však predchádzalo trochu aj potešujúcich oficialít.
S potešením  a poďakovaním  sme  prijali  pozvanie  primátorky  mesta

Tisovec pani Ireny Milecovej, ktorá nás peknými, teplými slovami na prijatí
v obradnej,  alebo aj  sobášnej  sieni  na Mestskom úrade oslovila.  Veru
ako  aj  v úvodnom  slove  povedal  náš  spolužiak,  „dnes  už  na našich
tvárach vidno nezmazateľné znaky veku“, ale ako 15. roční usmrkanci na
toto sme určite nemysleli “ lebo tiež rovnaké 15. ročné púčiky okolo nás,
tiež pekneli  ku kráse, a veru ešte sme všetkému nerozumeli,  len dnes
s ospravedlním  sa,  mali  sme  z toho  príjemnú  zábavu.  Kultúrou
a prejavom  potešenia  pri  speve  pani  Marty  Svobodovej  a klavírnom
doprovode pána Milana Matuchu, sme pookriali na duši s veľkým zadosť
učinením, že v Tisovci na rodákov nezabúdajú.
Na pôde našej ZDŠ- ky, dnešného Gymnázia, sme si spomenuli s pani
Homoľovou zástupkyňou riaditeľky, na našu ostatnú triednu učiteľku, pani
Čunderlíkovú,  ktorá  aj   na  stretnutiach  po  rokoch,  z nás  vyčítala
a pamätala  si,  vedela,  čo  z  jej  žiakov  vyrastie  a veru  bola  s nami
spokojná.  Slávnostný obed a vyspovedanie sa každého z prítomných 21
spolužiakov,  všetkých  zaujalo  a  všetkým  životným  peripetiám  sme
rozumeli. 
8 hodín je veľa, alebo málo. My sme si z našich 75. rokov uchmatli pre
seba týchto 8 hodín. Odniesli sme si aj Pamätné listy venované mestom
Tisovec, ktoré si v tie dni pripomínalo 27. výročie od prvých Dní mesta
Tisovec, 1. augusta 1995. 
Aj my sme zaželali Tisovcu, aby aj teraz posielal do sveta absolventov
škôl, ktorí budú šíriť jeho dobré meno aj naďalej.
A takúto  spomienku  ešte  spečatil  pán  Milan  Slabej,  ktorý  nám  našu
aktuálnu fotodokumentáciu aj hneď odovzdal.
Tak mi všetci narúčali, len nezabudni sa pekne poďakovať. Tak aj robím
a ďakujeme spoločne tým, ktorí nás prijali ako naozaj domácich, aby sa
sme sa  doma,  cítili ako doma. 

Spolužiak a tisovský rodák Ján Caban, 4. júl 2022

Divadielko pod nebom
Kde bolo tam bolo… Bolo raz jedno malé ružové kráľovstvo. Od hory k hore sa rozprestieralo a ktokoľvek do toho kráľovstva vošiel, otvárali 
sa pred ním ružové brány.
Aj my sme rozprávkovú bránu otvorili v nedeľu - 7. augusta 2022 - pre veľkých i malých milovníkov divadla na malom javisku v záhrade 
kultúrneho strediska v Tisovci. Divadlo BABADLO nám všetkým predviedlo nevídaný príbeh, ktorý sa pred dávnymi časmi stal, no dodnes sa
o ňom hovorí. Príbeh plný lásky a kúziel, príbeh o Šípkovej Ruženke. 
Milé divadelné predstavenie plné pesničiek, láskavého humoru, s krásnymi bábkami naozaj očaril malých aj veľkých, ktorí sa na záver mohli 
s bábkami a herečkami aj odfotiť. 
Podujatie bolo pripravené v rámci projektu ČÍTAJÚCE MESTO 2, ktorý z verejných zdrojov podporil Fond na podporu umenia.

Mirka Kojnoková
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Prečítané leto
Aj  keď  krásne  a  slnečné  leto  sa  nám  už  skončilo  a  pre  malých  aj
veľkých  školákov  začali  dni  plné  učenia,  v  spomienkach  sa  naďalej
budeme  vracať  k  podujatiam  Prečítaného  leta,  ktoré  sme  v  našej
knižnici zorganizovali v rámci projektu ČÍTAJÚCE MESTO. V rámci nich

sme  pripravili  deväť
výstaviek  kníh  na  témy,
ktoré sa počas Prečítaného
leta  preberali  –  boli
zamerané najmä na pomoc
v  každej  možnej  podobe,
priateľstvo  či  putovanie.  A
obľúbené  medzi  našimi
čitateľmi  boli  aj  veselé
tvorivé dielničky, na ktorých
sme si  veľa  čítali,  hrali  sa,
kreslili,  tvorili  a  vyrábali
rôzne zaujímavé obrázky.  A
o čom boli?

AKO IŠLO VAJCE NA VANDROVKU
Kto  by  nepoznal  túto  rozprávkovú  klasiku.  Keďže  jeden  týždeň  sa
Prečítané leto venovalo PUTOVANIU, aj my sme siahli práve po tejto
krásnej  rozprávke, ktorá deťom predstavila nielen samotné putovanie
malých dobrodruhov, ale aj silu priateľstva a pomoci. A potom si v rámci
tvorivých aktivít  deti  nielen vymaľovali  vajíčko, ale vyrobili  si aj rôzne
kuriatka, ktoré sa z vajíčok môžu vyliahnuť. Nasledovala aj prekážková
dráha a spoločenská hra na motívy rozprávky. A na záver si mohli ešte
vyrobiť papierové divadielko.
O BATERKÁCH
Taká baterka - to je veľmi užitočná vec. Prináša svetlo do tmy, pomáha
nám  zorientovať  sa  večer  v  tmavom  lese,  či  preskúmať  tajuplnú
jaskyňu, a pomáha aj potápačom pri skúmaní morských hlbín. Ale aj v
zvieracej ríši sú chrobáčiky, ktoré svietia - mušky svetlušky. Preto sme
si aj my v knižnici pozreli aj prečítali rozprávku Ruda Morica o Muške
Svetluške, ktorá pomáhala svojím svetielkom ostatným chrobáčikom. 

A  potom  nás  už  čakali  zábavné  aktivity  -  spravili  sme  si  tieňové
divadielko, baterkami sme si robili tiene rôznych zvieratiek, kreslili sme
si  "tajomné"  obrázky,  ktoré  odhalili  svoje  tajomstvá  použitím
papierového svetielka,  a vyrobili  sme si  aj  veselých duchov, ktorí  sa
schovávajú v tmavých miestnostiach a kútoch a jeden ostal navždy aj v
našej knižnici.
VESMÍRNE DOBRODRUŽSTVO
Jeden  týždeň  sa  Prečítané  leto  venovalo  NOČNEJ  OBLOHE.  Pre
všetkých  zvedavcov  sme  aj  v  našej  knižnici  pripravili  množstvo
zaujímavých knižných titulov na túto tému - či už sú to encyklopédie,
dobrodružné  romány,  rozprávky,  básničky,  pre  najmenších  čitateľov
obrázkové leporelá... A v stredu k nám pár "vesmírnych dobrodruhov" aj
zavítalo. Spolu sme si prezerali encyklopédie o vesmíre, rozprávali sa o
vesmírnych telesách, prečítali  sme si rozprávku o malej  Laure,  ktorá
zachránila padnutú hviezdu. A potom už nasledovali  tvorivé dielničky,
kedy  si  všetci  prítomní  vyrobili  krásne  ďalekohľady  na  pozorovanie
hviezd  a  celej  nočnej  oblohy,  ale  aj  vesmír  s  "naozajstnou  letiacou
raketou". Krásne popoludnie sme ešte zakončili stavaním rakiet z lega
či maľovaním obrázkov.
O TAJNÝCH ULIČKÁCH
Mestá skrývajú mnoho záhad, veľa tajných miestočiek, ku ktorým vedú
aj tajné uličky. A na mnohých, aj tajných uličkách, žijú mnohé zaujímavé
tvory - ako je napríklad kocúr Leonard, o ktorom napísal krásnu knižku
Ján Uličiansky. A práve o Leonardovi, kocúrovi z ulice, sme si prečítali
malé ukážky v rámci Prečítaného leta - o tajných uličkách. Tým menším
návštevníkom  sme  predstavili  iné  tajné  uličky  -  tie  v  mravenisku.
Spoločne  sme  si  potom  vyrábali  papierové  mraveniská,  kreslili  sme
kocúra Leonarda, chalani stavali mestá z kociek. Kto chcel, zahral si aj
spoločenské hry. A hlavne - spolu a veselo sme prežili  v knižnici pár
krásnych chvíľ. 
A na záver chcem poďakovať aj pracovníčkam v Komunitnom centre v
Rimavskej Píle, že sa tiež zapojili spolu s deťmi do akcií Prečítaného
leta a spolu objavovali čaro kníh pre detských čitateľov a povolili uzdy
svojej fantázie pri tvorivých výtvarných aktivitách.

Mirka Kojnoková

Doba nielen zmien
Rozhovor s bývalým  primátorom  Tisovca  a Rimavskej  Píly  Petrom
Mináčom. 
Na tomto poste bol 28 rokov.  Bola to historická etapa,  ktorá vstúpila  do
dejín  Tisovca  a Rimavskej  Píly  spôsobom,  ktorý  si  získal  uznanie.
Entuziazmus  a občianska  iniciatíva,  spojená  s vtedajšími  poslancami  po
roku  1989,  dokázali  zobudiť  tisovské  povedomie  a ľudia  prejavovali
nebývalý  záujem  o veci  verejné.  Založenie  evanjelického  gymnázia,
rekonštrukcia  zdevastovanej  budovy  meštianky,  výstavba  kanalizácie  .
Roky 1990-2000 v Tisovci boli ekonomickým prínosom. Politické strany sa
stali  nositeľom  občianskych  myšlienok.  Na  zasadanie  zastupiteľstva
chodilo  niekedy  viac  ako  päťdesiat  občanov.  Lídrom  okresu  bola  vtedy
priemyselná  výroba  a športové  kluby  boli
stredobodom záujmu mládeže. V Tisovci sa
hrávala  celoslovenská  súťaž  v stolnom
tenise.  Po  celosvetovej  finančnej  kríze
v roku 2008 aj  Tisovec stratil ťah na bránu
ekonomiky,  ktorá  otvárala  prosperitu
a spokojnosť  ľudí.  A odvtedy  ideme  dole
kopcom.  Máme  výhodu,  vybudovali  sme
základ na ktorom sa dá stavať ekonomický
a občiansky potenciál, treba nám však víziu,
ktorá  bude  akceptovať  súčasnú  situáciu.
Iniciatívu prevzali viac občania. Investujú do
svojho majetku a využívajú možnosť migrácie za lepšie platenou prácou.
Pokúsim sa  týmto rozhovorom aspoň naznačiť možné riešenia, ktoré sú
výzvou pre nasledujúce volebné obdobie.
História je knihou skúseností. Stal si sa jej súčasťou, vnímaš to ako
životný úspech ?
P.M.:  Hodnotenie  patrí  občanom.  Zmeny,  ktoré  sme  urobili,  museli
presvedčiť Tisovec, že je to nevyhnutné. Je to pre mňa zadosťučinenie, že
sa to podarilo. Možno hovoriť o úspechu, ale bol to úspech nás všetkých.
Keď si bol zvolený za primátora, bola ustanovená mestská rada, kde
malo  zastúpenie  spektrum  politických  strán.  Bolo  to  pre  Teba
prínosom?
P.M.:  Zo začiatku to bolo potrebné, kým sa zabehol nový riadiaci systém
 v zastupiteľstve.  Takto  bola   podpora  plneniu  zosúladených  volebných
programov, čo bolo prínosom pre Tisovec. Príklad je založenie Mestských
lesov s.r.o. Po niekoľkých rokoch to už prestalo mať význam, pretože sa
post viceprimátora obsadzoval  z inej strany, ktorá nemala väčšinu. Vtedy
ešte  neexistovali  nezávislí  poslanci  a  pri  hlasovaní  sa  poslanci  priklonili
k riešeniu, ktoré bolo najlepšie. 
V Tisovci sa oživila myšlienka založenia gymnázia, ktoré tu vzniklo po
oklieštení ČSR  a Rimavská Sobota pripadla Maďarsku. Tisovec získal
intelektuálny potenciál. Gymnázium sa po r.1953 presunulo do Hnúšte.
Znova bolo založené evanjelické gymnázium tu v Tisovci. Nutné bolo
pripraviť budovu. Rekonštrukcia meštianky je pýchou Tisovca a EGT
sa  vtedy  stalo  lídrom  stredoškolského  vzdelávania  na  Slovensku.
Dokázal si presvedčiť celé zastupiteľstvo, aby to podporili, uspokojilo
to Tvoje osobné i politické ambície?
P.M.:  Neboli  to len moje ambície, ale predovšetkým to malo pre Tisovec
úžasný význam. Pri  budovaní  tohto  diela to  bola  pomoc z USA,   pomoc
CSM a.s.  a ministerstva financií. To všetko bolo treba vybaviť. Realizačný
tandem v zložení Helena Pašiaková, Ján Leško spolu so mnou to dokázal.
Poslanci to podporili, malo to a doteraz má ekonomický prínos.
Presun kompetencií zo štátu na samosprávu vytváral ekonomické napätie.
Ľudia na úrade sa museli naučiť nové veci, prichádzala doba zodpovednosti
a nedalo sa tomu vyhnúť. Platí to aj dnes.
Bol  si  viackrát  zvolený  za  primátora  s podporou  ľavicovej  strany.
Kapitál Tvojej dôvery sa začal zmenšovať. V čom si videl príčinu?
P.M.  :  Región  bol  zasiahnutý  hospodárskou  recesiou,  stratou  trhov.
Prepúšťanie ľudí tvrdo zasiahlo rodiny. Odliv ľudí, ktorí museli hľadať prácu
mimo Tisovca, často aj  v zahraničí,  ochudobnil  Tisovec a Rimavskú Pílu.
Samospráva nedokázala zvrátiť tento trend, ktorý pretrváva doteraz. Bola
snaha o riešenie  na ministerstvách a vo vrcholnej  politike, nenašiel  som
tam podporu. Som vďačný občanom Tisovca a Rimavskej Píly za dôveru
a podporu, ktorú som získal zvolením za primátora, pomáhalo mi to zvládať
krízové situácie, ktoré prichádzali ako skúška  v mojej funkcii, neostal som
sám, vedel  som, že sú so mnou občania Tisovca a Rimavskej Píly.
Zrkadlom aj miestnej politiky je kultúra, šport, zamerané hlavne na deti
a mládež. Bolo to Tvojou prioritou?
P.M.:  Pani  Eva  Manicová,  ktorá  viedla  kultúru  dlhé  roky,  mi  vždy
zdôrazňovala dôležitosť týchto spoločenských aktivít. Podporoval som to,
darilo sa,  mal som podporu aj  z miestnej podnikateľskej  sféry. Peňazí bolo
čoraz menej. Záujem u ľudí opadal, pretože jednoduchšie je zobrať do ruky
mobilný telefón , tablet a rodičia majú pokoj. Týmto vlastne škodia deťom, je

to  o  rodičoch.  Kultúra  v Tisovci  a na  Rimavskej  si  vydobyla  postavenie,
ktoré udržuje kultúrne dianie.  Viac by mohli  urobiť  i miestne cirkvi,  treba
spojiť tieto snahy.
Myslíš, že v tomto volebnom období čo končí,  bola miestna politika
zorientovaná s dosahom na ekonomiku Tisovca?
 P.M.: Ťažko sa mi hľadá odpoveď. Myslím, že volebný program bol dobre
postavený,  ale odpočet  je  problematický.  Občan sa závistlivo pozerá po
okolí, stačí ísť do Brezna. Na druhej strane je tu pokoj a vcelku bezpečne,
služby  nemáme  bohvieaké,  ale  funguje  tu  to,  čo  občan  najnutnejšie
potrebuje.  V  mnohých  veciach,  či  je  to  charita,  pomoc  zo  zdravotnými
pomôckami, supluje štát i samosprávu občianske združenie Pomocnica.
Chýba vízia, ako ďalej v Tisovci ?
P.M.: Máme schválený plán hospodárskeho a sociálneho rozvoja, teraz sa
obnovuje,  ale  je  priepastný  rozdiel  medzi  plánom  a skutočnosťou,
ovplyvňujú  to  hlavne  peniaze  ,  investície.  Máme  podmienky  pre  rozvoj
turistiky  a tu  je  rezerva,  stačí  sa  pozrieť  na  Zbojská,  tam  ľudia  nosia
peniaze,  ktoré  by  sa  aj  nám  zišli.  Vojnové  udalosti  a hybridná  vojna
zneisťujú ľudí.  Je potrené viac komunikovať s ľuďmi, je tu šanca urobiť to
pred komunálnymi voľbami.
Tých, čo zvolíme, budú to mať ťažké. Ťažšiu pozíciu budú mať nezávislí, tí
musia  zabojovať  o dôveru  a  hľadať  podporu  možno   i  v politických
stranách. Dôležité je určiť si priority, funguje to v rodinách, tak musí šlapať
aj samospráva.
Čo si myslíš, čo treba najskôr urobiť pre Tisovec?
P.M.:  Podporiť  občanov,  čo  tu  žijú,  kvalitou  služieb,  hlavne  sociálnych
a zdravotníckych,  zaručiť  bezpečnosť,  poriadok. Podporiť  podnikateľov,  tí
budú rozhodovať o prosperite Tisovca, zabezpečiť investície.
Sleduješ miestnu politiku.  Jej  nositeľom sú poslanci,  primátor.  Aký
máš názor o jej súčasnom smerovaní ?
P.M.: Miestnu politiku treba vedieť čítať. Nie celkom sa mi to darí. Veľa sa
hovorí  o projektoch.  Chýbajú  konkrétne  riešenia,  ktoré  sú  prístupnejšie
ľuďom  hlavne  v sociálnej  a ekonomickej  oblasti.  Máme  pri  Šťavici
postavenú  tančiareň,  ale  jej  využitie  je  problematické,  skôr  je  to
pripomienka histórie, majálesov stretnutí občanov, to sme zatiaľ nedokázali
vrátiť. Politické strany sú v akomsi spánku, treba ich zobudiť. Oni by mohli
byť mostom k vládnucej koalícii.
Má Tisovec a Rimavská Píla šancu poskytnúť kvalitný život?
P.M.: Rozhodne má. Školy musia viac budovať povedomie Tisovca učením
o miestnej histórii. Tým budovať vzťah k životu. Veľa  môžu urobiť miestne
cirkvi a samospráva, tá tu má voľný priestor, treba ho zaplniť.
Kvalitu života si určíme sami tým, že tu budeme a stanovíme si pravidlá,
ktoré budú platiť.
Záverečná otázka: Cítiš dlh voči svojmu životu v Tisovci ?
P.M.: Nie, skôr je to uspokojenie. Podarilo sa mi vo funkcii primátora nájsť
zmysel svojej práce a dôležité bolo, že som komunikoval s ľuďmi i keď to
bolo pre mňa ťažké. Uvedomil som si, že primátor je Tisovec a Rimavská
Píla a ten obraz hodnotili ľudia, je to už však históriou.

Možno, keď budete čítať tieto riadky, nebudete súhlasiť so všetkým, čo  je
tu  napísané.  Áno,  rozhovor  je  subjektívny  názor,  ale  pomôže  nám
zorientovať sa v tomto období. Preto som oslovil Petra Mináča. Možno sa
veci inakšie dali robiť, ale vtedy sme boli ticho, hoci bola šanca diskutovať.
Ja osobne som po roku  1989 bol tri volebné obdobia poslancom a riešenia 
a diskusie  na  zastupiteľstvách  boli  aj  konfrontačné,  ale  takto  sa  rodilo
správne  orientovanie  a smerovanie  finančných  prostriedkov.  Tisovec  sa
zadlžoval,  ale  stihlo  sa  vybudovať  kúpalisko,  športový  areál  Rudolfa
Valenta,  zrekonštruovať  futbalový  štadión  a prínosom  je  doteraz
rekonštrukcia tepelného hospodárstva, kotolní.
Teraz končí volebné obdobie, ktoré konsolidovalo zadlženosť Tisovca a bol
vykázaný  prebytok.  Štartovacia  čiara  pre  nového  primátora,  primátorku,
poslancov je pripravená, záleží na nás, koho na túto čiaru postavíme.

Vladimír Pašiak

Pripomenutie okupácie
Tohoročné 54.  výročie  okupácie,  za  normalizácie  „bratská  pomoc“,
Československa vojskami Varšavskej zmluvy, z ktorej najväčšiu časť,
pol  milióna,  tvorili  vojaci  Sovietskej  armády,  má  v  súvislosti
so  súčasnou   okupáciou  nezávislej  Ukrajiny  armádou  Ruskej
federácie, zvláštnu príchuť. Scenár, napriek rozdielu 54 rokov - ako
cez kopirák. Hrubá, primitívna sila chce zlikvidovať každý slobodný
prejav.  V tejto  súvislosti  môžeme  odporúčať  pesničku  českého
hudobného  skladateľa  Jaroslava  Vomáčku  z roku  1968.  Dobre
mienená  rada,  ktorá  je  stále  aktuálna:  „Běž  domů Ivane,  čeká  tě
Nataša, běž domů Ivane, tady tě holky nemilujou, běž domů Ivane
a už se nevracej ! Nikdy !“

Helena Pašiaková

NOC LITERATÚRY – Po stopách Terézie Vansovej
V roku 2022 si pripomíname dve výročia tejto
výnimočnej ženy – 165. výročie narodenia a
80. výročie úmrtia. Práve preto sme 3. ročník
podujatia NOC LITERATÚRY venovali Terézii
Vansovej,  ktorá  takmer  30  rokov  svojho
života prežila v neďalekej Rimavskej Píle.
Podľa jej  vlastných slov nikdy nechcela byť
stredobodom  vesmíru,  a  keď  už,  tak  jej
stačilo,  že  by v  ňom mohla  byť  so  svojimi
rodičmi,  súrodencami,  manželom,  deťmi  a
ľuďmi,  ktorí  jej,  hoci  nečakane,  vstúpili  do
života. A takou aj napokon bola a jej život bol
naplnený  radosťou  i  bolesťou,  šťastím  i
smútkom, pokojom a starosťami, hoci ťažko
povedať, čoho a kedy bolo viacej.
Ani celodenné upršané počasie, veď na dážď
sme už dlho čakali nielen my, ale aj príroda,
neodradilo záujemcov o toto podujatie vybrať
sa  po  stopách  tejto  vzácnej  ženy.
Sprievodkyňou a moderátorkou večera bola
Monika Koncošová, predsedníčka MO Matice
slovenskej v Tisovci. 
Prvou zastávkou bola evanjelická fara. Lebo
Vansová ako dcéra a neskôr manželka farára
prežila  na  farách  väčšinu  svojho  života.
Práve tu sme sa zoznámili cez diela Terézia
Medvecká,  rodená Lange a Paľko Šuška s
vtedajším  životom  na  slovenských
evanjelických  farách,  i  s  rodinou,  v  ktorej
malá Terezka vyrástla, kde získala základné
vzdelanie i lásku k literatúre. 
Druhou zastávkou bol majestátny evanjelický
kostol v Tisovci. Veď jej celý život bol spojený
s  vierou,  hlbokou  a  úprimnou,  ktorú
vyznávala  v  súkromí,  ale  aj  v  tisovskom a
píľanskom kostole. Bolo to miesto úzko späté
s jej manželom – Jánom Vansom. Práve jeho
a jeho rodinu sme spoznali  čítajúc úryvky z
diela  Ján  Vansa.  A  spoznali  sme  aj  jeho

priateľa  –  Danka  Laučeka  –  a  ich  detské
huncútstva  zachytené  v  dielku  Danko  a
Janko.

Na tretej zastávke sme navštívili rodný dom
Vladimíra  Clementisa,  kde  je  aj  expozícia
Václava Vraného (Clementisov starý otec). A
práve jednu z jeho detí po smrti manželky –
dcéru  Oľgu – vychovávali  Vansovci,  ktorým
ešte  v  detskom  veku  zomrel  jediný  syn
Ľudovít.  Siroty  sa  stali  tiež  hrdinkami
Vansovej  próz,  napr.  Chovanica,  Sirota
Podhradských,  ukážky  z  ktorých  odzneli  aj
na tomto podujatí.
Život  Vansovej  nebol  jednoduchý.
Sprevádzali  ho  bolesť,  trápenie,  náročná
práca v prospech ľudí, smrť najbližších. Ale
nachádzala tiež radosť v spoznávaní ľudí a
ich  životných  príbehov,  v  ktorých  našla  aj
humor  a  vtipné  udalosti,  ktorými  naplnila
ďalšie  svoje  dielka.  A tak  v  obradnej  sieni
MsÚ  odzneli  poviedky  Prsteň  i  Ohlášky.
Vansová  je  však  aj  autorkou  prvého
hororového  románu  v  slovenskej  literatúre,
preto tu odznela aj krátka ukážky z románu
Kliatba.
Vansová sa počas pobytu v Rimavskej Píle
intenzívne  venovala  aj  zbieraniu  receptov,

ktoré vyšli  v jej Novej kuchárskej knihe. No
nebola  len  plná  rôznych  zaujímavých
receptov, čitateľky sa z nej dozvedeli aj veci
okolo  varenia,  stolovania,  prestierania  či
obsluhy.  Preto  aj  na  piatom  zastavení  v
Reštaurácii  Kôlnička  odzneli  ukážky  o
prestieraní, správaní sa pri stole, ako i zopár
netradičných  receptov.  A  keďže  to  bolo
posledné zastavenie nášho putovania, akciu
sme  zakončili  spoločnými  rozhovormi  či
spomienkami pri dobrom občerstvení.
Moje VEĽKÉ poďakovanie patrí:

Monike  Koncošovej,  predsedníčke  MO  MS
za  precíznu  prípravu  podujatia  a
moderovanie  celého  putovania,  čítajúcim
dobrovoľníkom:  Lenka  Vlčeková,  Radka
Murárová, Filip Púpala, Dušan Kojnok, Ema
a  Martina  Vlčekové,  Marianka  Resutíková,
Beata Gandžalová, Erika Hanusková, Zlatka
Huľuková,  Denisa  Mániová  a  Monika
Miškove,  reštaurácii  Kôlnička  a  Kataríne
Perczeovej  Sintalovej  za  prípravu
občerstvenia, mestu Tisovec, ECAV Tisovec
za poskytnutie priestorov,
Fondu  na  podporu  umenia  za  finančnú
podporu nášho projektu Čítajúce mesto 2.

Mirka Kojnoková
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Odpoveď na petíciu
Vážená pani Mgr. Milecová,

Ministerstvu dopravy a výstavby SR (ďalej len „ministerstvo”) bola
dňa 13.07.2022 doručená „Petícia za zachovanie osobnej vlakovej
dopravy  na  železničnej  trati  174  Tisovec  —  Brezno  v
pripravovanom  G  VD  2022/2023  '  v  ktorej  občania  žiadajú
ministerstvo o zachovanie osobnej vlakovej dopravy na železničnej
trati 174 Tisovec - Brezno a späť aj počas pracovného týždňa, bez
pripravovaných obmedzení v pripravovanom G VD 2022/2023 len
na sobotu a nedeľu. Ďalej občania žiadajú na trati 174 aj o zavedenie
priamych spojov v úseku Brezno - Jesenské - Brezno a zavedenie
denných  vlakov v  úseku  Jesenské  -  Tisovec  6752,  6726 a  6730.
Petíciu  podporilo  svojim  podpisom  3038  občanov  na  164
podpisových hárkoch a 906 občanov ju podporilo v elektronickej
podobe.

Odbor kontroly, štátneho dozoru a dohľadu (ďalej len „OKŠDD"),
ako príslušný útvar Ministerstva dopravy a výstavby SR (ďalej len
„ministerstvo”) na vybavovanie petícií podľa zákona č. 85/1990 Zb.
o petičnom práve v znení neskorších predpisov (ďalej len „zákon o
petičnom práve") petíciu prijal a zaevidoval v centrálnej evidencii
petícií.  Nakoľko  má  petícia  charakter  žiadosti  podľa  Š  5  ods.  6
zákona o petičnom práve, OKŠDD posúdil jej obsah a na základe
stanoviska  sekcie  železničnej  dopravy a  dráh,  si  Vám ako osobe
určenej  na  zastupovanie  v  styku  s  orgánom  verejnej  moci
dovoľujeme zaslať nasledovnú odpoveď.

Nové  rozloženie  vlakov  na  celej  sieti  Železníc  SR vyplynulo  zo
strategického  dokumentu  Plán  dopravnej  obslužnosti,  ktorého
cieľomje systémové nastavenie liniek po celom Slovensku. Uvedené
sa uskutočňuje v spolupráci s Ministerstvom financií SR (ďalej len
„MF SR"), pretože úlohou je nastaviť taký systém verejnej dopravy,
ktorý bude finančne udržateľný v rámci možností štátneho rozpočtu.
Plán  dopravnej  obslužnosti  vychádza  z  dobrých  poznatkov
európskych  krajín  a  opiera  sa  aj  o  potrebu  verejnosti  zrýchliť
dopravu a skrátiť celkový cestovný čas a vlakovú dopravu ponúkať
tam, kde je vyšší  počet  prepravovaných cestujúcich a autobusovú
dopravu  tam,  kde  je  tento  počet  nižší.  Len  takto  sa  čo
najefektívnejšie  dokážu  využiť  verejné  zdroje  určené  pre  osobnú
dopravu. V opačnom prípade bude Slovensko pokračovať v trende
rušenia autobusov a vlakov práve z dôvodu nedostatku zdrojov na
ich prevádzku.

Každá  trať  sa  hodnotila  z  pohľadu  demografie,  dlhodobej
využiteľnosti, dostupnosti železničných staníc a zastávok, intenzity
autobusovej  dopravy,  perspektívnosti,  efektívnosti  spojov,  ich
vzájomnej  prípojovosti,  ako  aj  následnej  dlhodobej  stratégie
investícii, vrátane vlakových súprav a vozňov. 

Pre cestovanie na úseku Tisovec - Brezno je pri bežnom pracovnom
dni dostatočná autobusová doprava, ktorá má oproti vlakovej ešte aj
tú  výhodu,  že  zastávky  sú  situované  priamo  v  obciach,  čím  sa
skracuje  cestovanie  ako  také.  Tento  región  má  ale  zaujímavý
turistický charakter a to je dôvod, prečo počas víkendov rastie počet
cestujúcich, čo už dáva predpoklad na vlakovú dopraxn. Obdobne sa
bude postupne pristupovať aj v iných regiónoch, kde sú dlhodobo
odsledované  takéto  odlišnosti  počas  týždňa.  Naopak  tam,  kde

mobilita stúpa, sa obidve ministerstvá snažia zefektívniť vynaložené
zdroje  a  pridávať  ďalšie  spoje  tak,  aby  vlaková  súprava  a  jeho
personál boli využití rovnomerne počas celého dňa a negenerovali
zbytočné čakania a neproduktívne náklady.

Záverom si Vám dovoľujeme uviesť, že uvedený návrh bude ešte
predmetom  rozsiahlych  rokovaní  s  Vyšším  územným  celkom  a
Utvarom hodnoty za peniaze. Aj preto aktuálne zbierame podnety od
verejnosti a aj samospráv. V prípade, že dôjde k dohode na úpra'vm
návrhu  cestovného  poriadku,  bude  tento  upravený.  Dôležitým
prvkom bude  ale  najmä  hodnota  verejných  financií,  ktoré  takéto
úpravy budú vyžadovať a závislosť na kladnom vyjadrení MF SR
pre navýšenie rozpočtu pre verejnú dopravu.

S pozdravom

Ing. Zoltán Takács, riaditeľ odboru

foto: veľká stanica, railnet.sk
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„ŽIJEM TU S VAMI“
Ján Vengrín 

kandidát na primátora mesta Tisovec

O mne: 

Mám 47 rokov a celý svoj život  som prežil v Tisovci. Vyrastal som v rodine, kde
sme mali spolu s mladším bratom Igorom  zabezpečené zo strany rodičov všetko,
čo sme potrebovali pre zdravý rast a životné napredovanie. S bratom sme prežili
bezstarostné detstvo v bezpečnom rodinnom zázemí, ktoré nám poskytovali naši
rodičia. Otec nás viedol k športu, k láske k prírode a mama bola hybnou silou

domácnosti a  našej rodiny. Rodičia, ktorých si nadovšetko vážim, si v súčasnej dobe užívajú zaslúžený dôchodok. 

Láska a pozitívny vzťah k športu a k prírode u mňa pretrváva dodnes. Príroda a aj šport sú zároveň aj moje koníčky.
Aktívny  pohyb  či  už  pri  športe  alebo  v prírode  ma  nabíja  pozitívnou  energiou.  K športu,  zdravému  pohybu
a pozitívnemu vzťahu k prírode vedieme spolu s mojou partnerkou  Jankou aj naše 3 deti. Rodina zastáva v mojom
živote prvé miesto. Je mojím silným zázemím pre každodenný život a moje osobné napredovanie.

Vzdelanie a práca:
        - Stredná priemyselná škola Tisovec /1989-1993/ - odbor  chemická technológia

        - Stredná odborná škola Policajného zboru SR /1996-1997/ - bezpečnostná služba
        - Vysoká škola DTI, Dubnica nad Váhom – Master of B usiness Administration /MBA/
                                  - Analytický pohľad na súčasný stav obecného manažmentu /2020/
        - štúdium na Vysokej škole zdravotníctva a sociálnej práce sv. Alžbety – III. ročník – súčasnosť
Po ukončení strednej školy /1993/ som pracoval v SMZ Hačava - chemický operátor. Ako skoro každý mladý chlap
v tej dobe, aj ja som absolvoval základnú vojenskú službu. Po absolvovaní ZVS som sa stal /1995/ príslušníkom
Policajného  zboru  SR.  Vykonával  som  funkciu  referenta  s územnou  a objektovou  zodpovednosťou  na
novovytvorenom Obvodnom oddelení PZ Tisovec, neskôr potom na OO PZ Hnúšťa. Prácu príslušníka Policajného
zboru SR som vykonával 23 rokov. Od roku 2017 som zamestnancom mesta Tisovec, kde v súčasnosti pracujem
ako náčelník Mestskej polície Tisovec.

Vízia a cieľ:

Ako to už v živote býva, vždy vám niečo skríži cestu, či už v dobrom alebo zlom. Jedného jarného dňa v roku 2019
som sa ocitol zhodou náhod a okolností na kongrese Hnutia SME RODINA Boris Kollár.  Zaujal ma hlavne silne
prorodinný volebný program hnutia do vtedy nadchádzajúcich parlamentných volieb 2020. A musím sa priznať, že
aj konštruktívna diskusia s predsedom hnutia Borisom Kollárom.   Potom to už nabralo rýchly spád. Založili sme
okresnú organizáciu a ja som bol menovaný Okresným predsedom SME RODINA v Rimavskej Sobote. Vstúpil
som do niečoho, čo bolo pre mňa úplne nové a nepoznané.  Ihneď ma oslovila  táto výzva realizovať sa v niečom
doposiaľ nepoznanom. A tak sa začali moje prvé kroky v regionálnej politike. Postupom času som si rozširoval svoj
politický  obzor,  absolvoval  som  rôzne  pracovné  stretnutia,  porady,  snemy.  Hnutie  SME  RODINA  sa  po
parlamentných voľbách v roku 2020 stalo súčasťou vládnej koalície a ja som si uvedomil, že je tu možnosť urobiť
niečo viac pre región a najmä pre Tisovec. Uvedomil som si,  čo by som mohol dokázať  vybaviť, zariadiť a najmä
realizovať. Vytýčil som si ciele, za ktorými som šiel. Opakované rokovania a cesty do Bratislavy, a nielen tam, ma
utvrdili v tom, že kde je vôľa, tam je aj cesta. Aj keď veľakrát to stálo oveľa viac úsilia, času  a hlavne argumentov,
ako som si myslel. Zistil som však, že systematickou  dobrou koncepčnou prácou a racionálnou argumentáciou sa
dajú dosiahnuť pozitívne výsledky. Politika je o dialógu, kompromise a dohode. Myslím, že za ten  krátky čas,
ktorý som na politickej scéne, sa mi podarilo vybaviť viac ako som očakával. Vzhľadom k tomu, že som sa v tom
našiel a vidím, čo všetko sa dá urobiť a zmeniť k lepšiemu, rozhodol som sa kandidovať na post primátora nášho
mesta Tisovec a mať tak možnosť dať svojím cieľom a víziám reálnu podobu.

O výsledkoch mojej doterajšej práce, o mojich cieľoch a víziách budem písať nabudúce.

Platená inzercia
Objednávateľ:Sme rodina, Leškova 5, 811 04 Bratislava, IČO: 42254515

Dodávateľ: Mesto Tisovec, Nám. Dr. V. Clementisa 1, 980 61 Tisovec, IČO: 00319155 


